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به ناز مقدســی|  شــاید دوســال گذشــته 
ســخت ترین ســال هایی بــود کــه جمعیــت 
هلال احمر کشور پشت ســر گذاشت. دوسالی که 
به خاطر حــوادث طبیعــی و غیرطبیعی فراوانش 
بــا برنامه ریزی هــای دقیق مدیــران و قناعت به 
بودجه کاهش یافته، سال های پرفرازونشیبی بود. 
انبارهای خالی دســت امدادگران را خالی کرده، 
اما با همه این شــرایط، هیچ حادثه ای روی زمین 
نماند؛ از ســیل های ویرانگر مازنــدران و البرز تا 
تصادفــات مرگبار جــاده ای و بحران هــای ریز و 

درشت کشور. 
حوادثی کــه به محض وقــوع همه چشــم ها را 
به ســمت ســازمان های مســئول برای جمع وجور 
کردن اوضاع برمی گرداند، امــا هیچ کس نمی گفت 
سازمانی هایی که مسئول پیشگیری بودند که هیچ،  
ما با تصمیمات مان بزرگترین ســازمان امدادرسانی 
کشور را در تنگنا قرار دادیم. هیأت رئیسه نمایندگان 
مجلس نهــم را می گویم. همان هایــی که با کاهش 
بودجه هلال احمــر موافق کردند و وضــع به جایی 
رسید که بودجه 700 میلیارد تومانی به 500 میلیارد 
تومان تقلیل پیدا کرد. اگرچه همان زمان تعدادی از 
نمایندگان با تأکید بر حمایت از هلال احمر پیشنهاد 
افزایش بودجه این نهاد خدمتگــزار را مطرح کرده 
بودند، اما درنهایت با رأی گیری برای این پیشــنهاد 
در صحن علنی مجلس موافقت نشــد. بر این اساس، 
بودجه 700میلیاردی  ســال گذشته هلال احمر در  
ســال ٩5 به 500 میلیارد تقلیل یافت. ضمن این که 
صدمیلیارد نیز از این محل بــه هوانیروز اختصاص 

پیدا کرد که در مجموع عملا بودجه هلال احمر را به 
٤00 میلیارد رساند.

حالا اما شــرایط مجلــس و تخصیــص اعتبارات 
بودجــه  ســال ٩6 کامــلا عــوض شــده اســت؛ 
عوض شــدن یعنــی امیدوار کننده شــدن، چراکه 
با کــوچ نماینــدگان مجلــس نهم و ســکانداری 
نماینــدگان مجلس دهم، قطعا قرار نیســت هر آن 
چیزی که در ســال های گذشــته به این ســازمان 
تحمیل شــد، دوباره اتفاق بیفتد. این روزها مردان 
و زنــان بهارســتانی مشــغول رایزنی هســتند تا 
مشــکلات این جمعیت را بــرای تخصیص بودجه 
حــل کنند. بــدون چانه زنــی و لابی بــازی اهداف 
چهارگانــه و اصــول هفت گانــه جمعیت های ملی 
صلیب ســرخ و هلال احمــر، نماینــدگان مجلس 
را همراه خود کرده اســت تــا رأی بهارســتانی ها 
 وضع ســخت ســازمان هلال احمر را جبــران کند.

اگر بودجه باشد؛ اگر بودجه نباشد
ایران کشوری بلاخیز اســت. این را ٤2حوادث و 
بلاهای جهانی که 3٤مــورد آن در ایران قابل وقوع 
اســت، تعیین می کند.  بــا این تعریف کشــور ما را 
دهمین کشور آســیب پذیر در مقابل بلایای طبیعی 
دســته بندی کرده اند و در کنار همه اینها ســازمان 
هلال احمر کشــور مســئول تاب آوری بعد از وقوع 

حادثه است. 
درست مثل این که یک لیوان خالی باشد و ما هی 
کجش کنیم تا آبی از آن بر لب های خشکیده مان 
بچکد، از هلال احمر هم همین انتظار را داشــتیم. 
این را آنهایی که در این دوســال به شــدت درگیر 

کمبود بودجه در این ســازمان بودنــد، به خوبی 
درک می کنند. همان روزهایــی که تنها مدیریت 
یکپارچــه و همه جانبه توانســت انبارهای خالی، 
لجســتیک های فرســوده و کمبود تجهیزات را تا 
به امروز بکشــاند و چقدر خوب هم کشاند. که اگر 
این جمعیت فروتنانه در برابر این اتفاق ســر خم 
نمی کرد و برای شــرایطش برنامه ریزی و راهکار 
نداشــت،  باید همان  سال نخســت وضعیتش را 
می باخت. اما امسال فرق می کند، دیگر نمی توان 
از برنامه ریزی و مدیریت هم انتظار معجزه داشت، 
حالا انبارهــا خالی شــده و نیاز به شــارژ دارند، 
دســتگاه ها و لجســتیک ها آن قدر به کار گرفته 
شده که دیگر فرسودگی از دل شــان بیرون زده، 
امدادگران جمعیت هلال احمر در جای جای ایران 
حتی داشــتن یک کفش نو که بتوانند با آن به دل 
برف و یخبنــدان و جنگل و حادثــه بزنند، بر دل 
شــان مانده و این روزها همه این نوع گفتمان ها از 
نوع رســمی ترش بین نمایندگان فراکسیون های 

مجلس درحال ردوبدل شدن است. 
نماینــدگان بودجــه، بهداشــت و درمــان و 
فراکســیون هلال احمــر در مجلــس روزهــای 
سختی را پشت ســر می گذرانند. همان هایی که 
آینده را بیشــتر از دیگــران پیش بینی می کنند و 
می دانند اگر یکی، تنها یکــی از همان 3٤حادثه 
پیش بینی شده در گوشه ای از کشورمان رخ دهد، 
امید ایران به دســتان نجاتگر اعضــای جمعیت 
هلال احمر اســت و وای به روزی که این دست ها 

خالی باشند. 

چرا دولت و مجلس باید از افزایش بودجه هلال احمر دفاع کنند؟

نجات با دستان خالی
امدادگران جمعیت  یک ارتش نجات هستند

 نیازمند درآمد پایدار  از بیمارستان های هلال

مرتضی سلیمی
رئیس سازمان امدادونجات

دولتمردان می بایست به بحران و حوادث به 
همان اندازه که ارتش در یک کشور اهمیت دارد، 
توجه نشان دهند؛ به این معنی که همان طور که 
ارتش باید در زمان جنگ و آشــوب آماده باش 
باشــد، ســازمان های امدادی نیز می بایست با 
تجهیزات و قوای کامل در همه روزهای  ســال 
در حالت آماده باش قرار داشــته باشند. چرا که 
حادثه به خاطر ذات مترقبه بودنش هرگز خبر 
نمی کند. نیروهای امدادی می بایست همیشه 
آماده باشند و همچنین  به زیر ساخت ها نیز باید 
نگاه ویژه داشته باشیم. همه این اتفاق ها زمانی 
رخ می دهند که ما با کمبــود اعتبارات و بودجه 
روبه رو نباشــیم تا هم بتوانیم استان های معین 
و  هم ابرشــهری مانند تهــران را تأمین کنیم. 
هلال احمر در بحث امداد و نجــات باید آن قدر 
توانمند باشد تا همیشه  انبارها از اقلام 22 گانه 
و مورد نیاز در زمان حوادث شــارژ شده باشند. 
تجهیزات و لجســتیک های فرسوده نیز نیاز به 
تعویــض دارند و این مهم رابطه مســتقیمی با 
بودجه هلال احمر خواهد داشت. اگر مجلس و 
دولت کمک و همیاری نکنند تا این سازمان در 
کنار تخصیص اعتبارات به یک درآمد پایدار نیز 
برســد، قطعا در طول زمان مدیریت صحیح و 
یکپارچه و برنامه ریزی در جمعیت نیز پاسخگوی 
نیاز مردم در حوادث نخواهد بود. امداد ونجات که 
یک مسئولیت حاکمتی است و به همین خاطر 
نمایندگان و مجلس باید به بودجه و درآمدهای 

پایدار جمعیت توجه حاکمیتی داشته باشند.
موارد زیر نشــان می دهد کــه چرا مجلس و 

دولت می بایست نگاه ویژه ای به تخصیص اعتبار 
برای جمعیت هلال احمر کشور داشته باشند:  

 جمعیــت هلال احمر به عنــوان بزرگترین 
دستگاه هاي امدادی باید بسیاری از کارهایش را 
قبل از بروز حوادث و سوانح انجام دهد و همین 
امر نیازمند اعتبارات مستمر است و متأسفانه از 

همین مسیر در تنگنا بسیار شدید هستیم.
  اعتباری که برای هلال احمر در نظر گرفته 
شــده در اصل کم است؛ این که از همین کم هم 
برداشت شود، منطقی نیست. مردم، مجلس و 
مجموعه کشور نقشــی محوری از هلال احمر 
می خواهند. نمی توان امکانات بزرگترین دستگاه 

امدادی را کم کرد و ما برای این موضوع نگرانیم.
   زمان جبهه و جنگ هنگامی که رزمندگان به 
خط مقدم می رفتند، همه مردم، دولت و مجلس 
پشت شان بودند و حمایت شان می کردند. اکنون 
همه امدادگران ما در خط عملیات هســتند و 
جان مردم را نجات می دهند. کاهش اعتبارات 

هلال احمر جای سوال دارد. 
  طبیعی است که حرف ما همواره این است 
که اگر جمعیــت هلال احمر بخواهد مأموریتی 
را که حاکمیت بر عهده اش گذشــته )به عنوان 
دستگاه معین دولت( انجام دهد، بیش از اینها به 

اعتبارات نیاز دارد.
 اســتفاده ذخایر احتیاط برای این است که 
جهت حفظ آمادگی مان از آنها استفاده کنیم؛ چرا 
که ما نمی توانیم، منتظر بمانیم تا زمانی که اتفاقی 
بیفتد و سپس در جهت تأمین انبارها و آمادگی 
وضع امدادونجات مان اقدام کنیم. بنابراین لازم 

بود که حتما این کار را انجام دهیم.
 اعتبار درنظر گرفته شــده برای هلال احمر 
درحقیقت تنخواه جمعیت هلال احمر اســت. 
دراختیار دولت است و برای حوادث غیرمترقبه 

پرداخت می شود. بنابراین اگر سیل یا زلزله ای 
اتفاق بیفتــد، دولــت، آن مناطــق را از محل 
اعتباراتی کــه در این بخش قــرار دارد؛ تعمیر 

می کند.
 چنین دســتگاهی که به این شــکل ارایه 
خدمت می کنــد؛ نمی تواند با اعتباراتی که فکر 
می کنند برای شــرایط خاص لازم است، اقدام 
کند. این اتفاق سال هاســت کــه درجمعیت 

هلال احمر رخ داده و به نظر من باید اصلاح شود.
 جمعیــت هلال احمر روزهای ســختی را 
می گذراند. به عبارتی ما از شــرایط آمادگی مان 
اســتفاده کردیم تا بتوانیم  ســال را بگذرانیم و 
درعین حال آماده باشــیم. حال با این شــرایط 
دشوار گذر زمان به سختی امکان پذیر است، آن 
هم به شــرط این که اتفاق مهمی رخ ندهد که 
چنین چیزی هم قابل پیش بینی نیست؛ چراکه 
به  هرحال ایران یک کشور حادثه خیز است و هر 
روز درمعرض اتفاقات بزرگ، کوچک یا متوسط 

قرار دارد.
 اگر بخواهیم بــا توجه  به اســتانداردهای 
کشور؛ وضعیت مطلوب را تأمین کنیم، به حدود 
3 هزارو200پایگاه نیازمندیــم. اما ما اکنون به 
توســعه فکر نمی کنیم. درحال حاضر جمعیت 
هلال احمر بــه ازای هــر 1750کیلومتر مربع 
از خاک کشــور، پایگاه دارد، این درحالیســت 
که طبــق اســتانداردهای موجــود باید درهر 
500کیلومتر مربع پایگاه داشته باشیم. بنابراین 
ما هیچ معجزه ای نمی خواهیم، بلکه همه گفته و 
درخواست هایمان براساس آمار و عملیات است. 
این درشرایطی اســت که اعتبارات و بودجه ما 
همیشه رو به کاهش بوده. نمونه اش همین ماده 
10 و 12 است که از 0 70میلیارد تومان تاکنون 

فقط پرداخت 0 20میلیارد آن داده شده است.

بهمن کارخانه
 مدیرعامل جمعیت
 هلال احمر استان همدان

بودجه و اعتباراتــی که مجلس به تصویب 
می رساند، بیشــتر در رابطه با ساختمان ها و 
خرید تجهیزات اســت. مهم ترین بخشی که 
در کنار این اعتبارات تخصیص داده شــده، 
اهمیــت دارد، بحث درآمــد پایدار جمعیت 
اســت، یعنی همان ٤2 درصد ســهمی که 
جمعیت هلال احمر از حق ثبت اسناد و املاک 
کشور دریافت می کند. نیازهایی که جمعیت 
هلال احمر در 2 سال گذشته به دلیل  کاهش 
بودجه با آنها مواجه شــد، در 2مورد خلاصه 
می شــود: نخســت این که تجهیزات، اقلام 
انبارها و لجستیک های سازمان به خصوص در 
شعب و شهرستان های دورافتاده کاهش پیدا 
کرده یا فرسوده شــده اند؛ همچنین برخی از 
ساختمان ها و پایگاه های امدادی جاده ای به 
دلیل فرسوده بودن بسیار نامناسب هستند و 
نیاز به بازسازی دارند، چراکه این ساختمان ها 
برای امدادگران مانند خانه دوم شــان است و 
این افراد که هر ثانیه گوش به زنگ هستند تا 
اگر حادثــه ای رخ داد به نجات حادثه دیدگان 
بشــتابند،  باید در یک مکان امــن و مجهز 
زندگی کنند. دومین مورد ســرمایه گذاری 
روی نیروهای جوان اســت. برگزاری مراسم، 
برنامه ها، امکانات فرهنگی و اردوها در جذب 
جوانان به ســمت جمعیت هلال احمر بسیار 
مهم است. جوانان سرمایه های امروز و آینده 
این نهاد خدمتگزار به شمارمی روند و به همین 
خاطر باید برای جذب آنها ســرمایه گذاری 
کنیم. اما اگــر بودجه به انــدازه کافی وجود 
نداشته باشد، قطعا نمی توان به اندازه کافی به 

این گونه برنامه ها پرداخت. 
رویکرد جمعیت هلال احمر استفاده از همه 
ظرفیت های داوطلبانــه برای ارایــه خدمات 
عام المنفعه به اقشار آســیب پذیر است، اما این 
اتفاق تنها با اختصاص یافتــن بودجه ای که در 
طول یک ســال به جمعیت هلال احمر تزریق 
می شــود، کافی نیست. این ســازمان به عنوان 

بزرگترین ســازمان امدادی کشــور که هدف 
غایی اش کاهش آلام بشری است، نیازمند یک 
درآمد پایدار اســت تا با اتکا به آن بتواند اهداف 
اصلی خــود را دنبال کند. یکــی از اتفاق هایی 
که باید از طــرف نماینــدگان مجلس بیفتد، 
حمایــت از همین موضوع اســت. به طور مثال 
تکلیف بیمارستان هایی که مربوط به جمعیت 
هلال احمر اســت، اما در اختیار دانشگاه علوم 
پزشکی یا وزارت بهداشت قرار دارند، مشخص 

شود. 
تــا  ســال 135٩ جمعیــت هلال احمــر 
بزرگترین مرکز درماني و بیمارستاني کشور 
به شــمارمی رفت که با بخشنامه 1600مورخ 
5٩/1/28 از ســوي وزیــر وقت بهــداري و 
بهزیستي و سرپرســت جمعیت همه مراکز 
درماني اعم از بیمارســتان و درمانگاه، مراکز 
آموزشي، پزشــکي و پیراپزشکي و موجودي 
بانکي واحدهاي مذکور بــه وزارت بهداري و 
بهزیستي منتقل شد. تا این که در  سال 137٤ 
با تبصــره 2 اصلاحــي ماده 1٩ اساســنامه 
جمعیت مصوب 137٤جمعیت نســبت به 
تخلیه اماکــن تصرفي جمعیت اقدام شــد. 
بر طبق این قانــون همه ارگان هــا، نهاد ها، 
سازمان هاي دولتي، نیروي نظامي و انتظامي 
موظف بودند در مدت یک ســال نســبت به 

تخلیه ساختمان، املاک و مستغلات جمعیت  
اقدام کنند. اگرچه  در ســال های اخیر برخی 
از این املاک به جمعیت برگردانده شــده، اما 
مهم ترین بخش این ماجرا برنگردانده شــدن 
بیمارستان های هلال احمر در سراسر کشور 
است. اگرچه به صورت قانونی بیمارستان ها، 
بیمارستان های هلال احمر کشور بوده اند، اما 
هرگز یک ریــال از درآمد آنها به این جمعیت 
تعلق پیدا نکرده است و هنوز وضعیت حقوقي 
این ســاختمان ها در  هاله اي از ابهام قرار دارد. 
با این حــال، دلیل واگذاری ایــن مکان ها به 
جمعیت هلال احمر قانع کننده است، چراکه 
نگهداری از این بیمارستان ها در حیطه وظایف 
سازمان هلال احمر نیست. مجلس می تواند با 
تصویب قانونی حق دریافت بخشی از درآمد این 
بیمارستان ها را به جمعیت هلال احمر بدهد. 
درواقع مالکیت اعیانی این ســاختمان ها به 
دانشگاه علوم پزشکی و عرصه آن نیز به جمعیت 
داده شود و در قبال آن بخشی از درآمد ناخالص 
درمانگاه و بیمارستان ها به عنوان درآمد پایدار به 
هلال احمر پرداخت شود. برای قانونی شدن این 
موضوع نمایندگان مجلس باید توجه ویژه ای 
داشته باشند تا جمعیت هلال احمر بتواند به 
صورت خودگردان از سرمایه هایش در جهت 

صرف هزینه هایش بهره ببرد. 

امید هلال احمر به دولت تدبیر و امید است
روح اله فروزش
 مدیرکل امور مجلس
 جمعیت هلال احمر کشور

اساسا نمی توان مشکلات کاهش بودجه را تنها متوجه 
مجلس کرد، بلکه دولت نیز در این امر بســیار تاثیرگذار 
اســت. بحث بودجه دو مقوله متفاوت است، یکی بحث 
تصویب قانون بودجه اســت و بحــث دیگر به تخصیص 
و تحقــق آن بســتگی دارد. مشــکل اصلــی جمعیت 
هلال احمر در دو ســال گذشــته تنها کاهــش بودجه 
700 میلیارد تومانی به 500 میلیــارد تومان نبود، بلکه 
مشــکل اصلی ما در دوسال گذشــته عدم تحقق بودجه 
بوده است. مفادی که به تصویب مجلس شورای اسلامی 
رســید، از طرف دولت به صورت اجرایی درنیامد. با این 

حال، هر ساله در قانون بودجه چالش های متفاوتی وجود 
دارد و نمی توان انتظار داشت دقیقا همان وعده هایی که 
داده می شــود، به طورکامل عملی شــود. درواقع رأی یا 
قانونی که در مجلس به تصویب می رسد، تنها روی کاغذ 
است و عملی شدن آن قطعا منوط به اراده دولت خواهد 
بود. بنابراین جمعیت هلال احمر ایران هرگز به دنبال به 
تصویب رساندن رقم های کلان در تصویب قانون بودجه 
نیســت. در بودجه  ســال ٩٤ دولت500 میلیارد تومان 
برای جمعیت هلال احمر تعیین کرده بود و مجلس نیز با 
200 میلیارد تومان دیگر این مبلغ را افزایش داد، اما این 
بودجه تعیین شــده به طور کامل به هلال احمر پرداخت 
نشــد. هرچند این موضوع بســتگی به منابع کشور نیز 
دارد و نمی توان از دولت انتظار داشــت رقم کلانی را به 
جمعیت هلال احمر اختصاص دهد. بنابراین ما به دنبال 

این هســتیم تا یک رقم منصفانه و قابــل پرداخت را از 
دولت به عنوان بودجه جمعیــت دریافت کنیم تا این که 
بر تصویب قانونی پافشاری کنیم که به دلیل مشکلات و 

کمبود اعتبارات هرگز عملی نخواهد شد.
ما بایــد در جمعیــت به دنبــال بودجه هــای پایدار 
باشــیم. معمولا بودجه های حوادث و ســوانح از محل 
تنخواه گــردان خزانه اســت. این تنخواه گــردان خزانه 
درواقع یک اعتبار اســت و بودجه تحقق پیدا نکرده، اما 
نکته مهم دراین باره پایداربودن این اعتبار اســت. اتکای 
بودجه جمعیــت باید از بودجه های دولتی کم شــود  تا 
بتوانیم با وارد شــدن بــه چرخه اقتصادی بــه درآمد 
پایدار دســت پیدا کنیم. ما باید ســعی کنیم به سمت 
این گونه درآمدها پیش برویم که قابلیت تحقق بیشــتر 
دارند، بنابراین در رابطه با تصویــب قانون ما نمی توانیم 

تک بعُدی به مسأله نگاه کنیم. چیزی که در مجالس قبل 
و مجلس کنونــی بیش از همه مورد توجــه نمایندگان 
است، حمایت و پشــتیبانی قاطع از جمعیت هلال احمر 
و ماموریت آن اســت؛ چرا که یکی از مهم ترین تکالیف 
جمعیت، امدادرســانی در ســوانح و کمک به مردم در 
معرض خطر و آسیب اســت. نمونه هایش را هم به کرات  
در مناطق آســیب پذیر تر و پرخطر تر ایــران دیده ایم، 
بنابراین نماینــدگان محترم مجلس این مشــکلات را 
کامــلا درک می کننــد و به خاطر ارتباط شــان با مردم 
از همه ایــن معضلات به خوبی آگاه هســتند، به همین 
دلیل در هرجایی که حــرف از ماموریت های هلال احمر 
بوده اســت بی دریغ پشــتیبانی کرده اند، بنابراین این 
موضوع برمی گردد به همان تک بعُدی نگاه نکردن قانون. 
عوامل متعددی دست به دســت یکدیگر می دهند تا یک 

قانون به تصویب برســد؛ مثلا در بحث مالیات و عوارض 
هرکدام از اینها آثار وســیع اقتصادی و سیاسی دارند و 
باید شــرایط کلی جامعه را برای تک تــک اینها در نظر 
گرفت. اگر جمعیت هلال احمر در این دو ســال گذشته 
با کمبود بودجه مواجه بود به کل کشــور برمی گردد، به 
همه ابعاد فعالیت های اقتصادی و سیاسی. امسال ما فضا 
را در دولت بسیار مناســب می بینیم به شرطی که سایر 
عوامل جنبی مشکل ایجاد نکند. درنهایت می توان گفت 
اساســنامه جمعیت هلال احمر باید اصلاح شــود و این 
اصلاح به دلیل داشــتن پاره ای از موضوعاتی که دارای 
بار مالی هستند، می بایست از طریق لایحه دولت انجام 
شود. اگرچه اصلاح اساســنامه تنها راه حل نیست و در 
کنار اینها نیازمند تغییر در قانون برنامه و قوانین بودجه 

سنواتی نیز هستیم.
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